Rzeczowniki – narzędnik liczby pojedynczej i mnogiej

	Rodzaj męski

żywotny


	sąsiad
	sąsiadem
	sąsiadami

	
	profesor
	profesorem
	profesorami

	
	Polak
	Polakiem
	Polakami

	
	gość
	gościem
	gośćmi

	
	kruk
	krukiem
	krukami

	
	słoń
	słoniem
	słoniami

	
	pies
	psem
	psami

	
	kolega
	kolegą
	kolegami

	
	poeta
	poetą
	poetami

	Rodzaj męski

nieżywotny
	klub
	klubem
	klubami

	
	bilet
	biletem
	biletami

	
	stolik
	stolikiem
	stolikami

	
	kraj
	krajem
	krajami

	Rodzaj

żeński
	dziewczyna
	dziewczyną
	dziewczynami

	
	Polka
	Polką
	Polkami

	
	babcia
	babcią
	babciami

	
	pani
	panią
	paniami

	
	rzecz
	rzeczą
	rzeczami

	Rodzaj nijaki
	słowo
	słowem
	słowami

	
	morze
	morzem
	morzami

	
	dziecko
	dzieckiem
	dziećmi

	
	pole
	polem
	polami


R. męski: 
-em, -´em, -ą
-ami (-mi)

R. żeński:
-ą


-ami (-mi)
R. nijaki: 
-em, -´em

-ami (-mi) 
· gośćmi, końmi, liśćmi, gałęźmi – gałęziami, dziećmi

Przymiotniki – narzędnik liczby pojedynczej i mnogiej

	Rodzaj 

męski
	dobry
	dobrym
	dobrymi

	
	ambitny
	ambitnym
	ambitnymi

	
	duży
	dużym
	dużymi

	
	polski
	polskim
	polskimi

	
	tani
	tanim
	tanimi

	Rodzaj 

żeński
	ładna
	ładną
	ładnymi

	
	zdolna
	zdolną
	zdolnymi

	
	sympatyczna
	sympatyczną
	sympatycznymi

	
	wysoka
	wysoką
	wysokimi

	
	letnia
	letnią
	letnimi

	Rodzaj nijaki
	grzeczne
	grzecznym
	grzecznymi

	
	duże
	dużym
	dużymi

	
	długie
	długim
	długimi

	
	głupie
	głupim
	głupimi


R. męski: 
-ym, -im

-ymi, -imi

R. żeński:
-ą


-ymi, -imi
R. nijaki: 
-ym, -im

-ymi, -imi
Zaimki osobowe – narzędnik

	ja
	(ze) mną

	ty
	(z) tobą

	on
	(z) nim

	ona
	(z) nią

	ono
	(z) nim

	my
	(z) nami

	wy
	(z) wami

	oni
	(z) nimi

	one
	(z) nimi

	pan
	(z) panem

	pani
	(z) panią

	państwo
	(z) państwem

	panowie
	(z) panami

	panie
	(z) paniami


Być kim, czym

Paweł jest historykiem.





Mickiewicz był romantycznym poetą.





Ewa jest nauczycielką (dyrektorem).





Książki są moją miłością. 

Interesować się

Interesuję się muzyką poważną.

Bawić się


Dziecko bawi się lalką.

Opiekować się

Rodzice opiekują się swoimi dziećmi.

Kierować


Dyrektor kieruje całą firmą.

Rzeczowniki – dopełniacz liczby pojedynczej

	Rodzaj męski

żywotny


	sąsiad
	sąsiada

	
	profesor
	profesora

	
	Polak
	Polaka

	
	gość
	gościa

	
	kruk
	kruka

	
	słoń
	słonia

	
	pies
	psa

	
	kolega
	kolegi

	
	poeta
	poety

	Rodzaj męski

nieżywotny
	klub
	klubu

	
	bilet
	biletu

	
	stolik
	stolika

	
	kraj
	kraju

	Rodzaj 

żeński
	dziewczyna
	dziewczyny

	
	Polka
	Polki

	
	babcia
	babci

	
	pani
	pani

	
	rzecz
	rzeczy

	Rodzaj nijaki
	słowo
	słowa

	
	morze
	morza

	
	dziecko
	dziecka

	
	pole
	pola


R. męski: 
-a, -u, -i, -y


-a (żywotne X wołu!), -u (nieżywotne X grzyba, kotleta, młotka, papierosa, sera, słownika!),
R. żeński:
-i, -y



R. nijaki: 
-a
Przymiotniki – dopełniacz liczby pojedynczej

	Rodzaj 

męski
	dobry
	dobrego

	
	ambitny
	ambitnego

	
	duży
	dużego

	
	polski
	polskiego

	
	tani
	taniego

	Rodzaj 

żeński
	ładna
	ładnej

	
	zdolna
	zdolnej

	
	sympatyczna
	sympatycznej

	
	wysoka
	wysokiej

	
	letnia
	letniej

	Rodzaj nijaki
	grzeczne
	grzecznego

	
	duże
	dużego

	
	długie
	długiego

	
	głupie
	głupiego


R. męski: 
-ego, -´ego


R. żeński:
-ej, -´ej



R. nijaki: 
-ego, -´ego

Zaimki osobowe – dopełniacz

	ja
	mnie

	ty
	cię, ciebie

	on
	go, jego, niego

	ona
	jej, niej

	ono
	go, jego, niego

	my
	nas

	wy
	was

	oni
	ich, nich

	one
	ich, nich

	pan
	pana

	pani
	pani

	państwo
	państwa

	panowie
	panów

	panie
	pań-0


Nie lubię cię, go, jej, ich.

Jego nigdy nie lubiłem.

Lubię was, ale jego nie lubię.

Idę do ciebie, niego, niej, nich
· genitiv záporový

nie mam brata, psa, telewizora, żony, torba, spotkania

nie lubię muzyki poważnej, tego nowego kolegi

nie znam języka polskiego, Ewy, Pawła

· genitiv partitivní

mało cukru

dużo chleba

trochę soli

dość czasu

kubek herbaty

szklanka soku

kieliszek wina

filiżanka kawy

talerz zupy

miska sałaty

wiadro wody

butelka wódki

łyżka oleju

tabliczka czekolady

kostka masła

· přivlastňování

pomnik Mickiewicza

matka Piotra

muzyka Chopina

samochód twojego brata

rower mojej siostry

· předložky s genitivem

do:
idę do lekarza, do babci, do kawiarni

od:
wracam od kolegi, od matki

z:
jadę z Warszawy, ze szkoły

koło:
koło domu, koło kościoła
· slovesa s předmětem v genitivu
szukać mieszkania

słuchać muzyki poważnej

uczyć się języka francuskiego

nasypać cukru do herbaty

dolać soku do szklanki

spróbować ciasta

skosztować wina

	Mieć – czas przeszły

	1.
	miałem, miałam
	mieliśmy, miałyśmy

	2.
	miałeś, miałaś
	mieliście, miałyście

	3.
	miał, miała, miało
	mieli, miały


	Móc – czas przeszły

	1.
	mogłem, mogłam
	mogliśmy, mogłyśmy

	2.
	mogłeś, mogłaś
	mogliście, mogłyście

	3.
	mógł, mogła, mogło
	mogli, mogły


	Iść – czas przeszły

	1.
	szedłem, szłam
	szliśmy, szłyśmy

	2.
	szedłeś, szłaś
	szliście, szłyście

	3.
	szedł, szła, szło
	szli, szły


	Jechać – czas przeszły

	1.
	jechałem, jechałam
	jechaliśmy, jechałyśmy

	2.
	jechałeś, jechałaś
	jechaliście, jechałyście

	3.
	jechał, jechała, jechało
	jechali, jechały


	Nieść – czas przeszły

	1.
	niosłem, niosłam
	nieśliśmy, niosłyśmy

	2.
	niosłeś, niosłaś
	nieśliście, niosłyście

	3.
	niósł, niosła, niosło
	nieśli, niosły


	Wieść – czas przeszły

	1.
	wiodłem, wiodłam
	wiedliśmy, wiodłyśmy

	2.
	wiodłeś, wiodłaś
	wiedliście, wiodłyście

	3.
	wiódł, wiodła, wiodło
	wiedli, wiodły


	Wieźć – czas przeszły

	1.
	wiozłem, wiozłam
	wieźliśmy, wiozłyśmy

	2.
	wiozłeś, wiozłaś
	wieźliście, wiozłyście

	3.
	wiózł, wiozła, wiozło
	wieźli, wiozły


Zaimki dzierżawcze

	ja
	mój, moja, moje, moi, moje

	ty
	twój, twoja, twoje, twoi, twoje

	on
	jego

	ona
	jej

	ono
	jego

	my
	nasz, nasza, nasze, nasi, nasze 


	wy
	wasz, wasza, wasze, wasi, wasze

	oni
	ich

	one
	ich

	pan
	pana

	pani
	pani

	państwo
	państwa

	panowie
	panów

	panie
	pań-0

	swój
	swój, swoja, swoje, swoi, swoje


mój (twój, nasz, wasz) 

ojciec


moja (twoja, nasza, wasza) 
matka


moje (twoje, nasze, wasze) 
dziecko

moi (twoi, nasi, wasi) 

rodzice

moje (twoje, nasze, wasze) 
babcie

Widzę mój swój samochód.

Ty nie masz twojego swojego komputera?

Karol kocha jego swoją żonę.

Irena ma mało czasu na jej swoje dziecko. 

Nowakowie zaprosili ich swoich rodziców.

Na urodzinach Ewy spotkaliśmy nasze swoje siostry.

	Być – czas przyszły

	1.
	będę
	będziemy

	2.
	będziesz
	będziecie

	3.
	będzie
	będą


	I. czas przeszły: będ- + bezokolicznik

	1.
	będę czytać
	będziemy czytać

	2.
	będziesz czytać
	będziecie czytać

	3.
	będzie czytać
	będą czytać


	II.  czas przeszły: będ- + imiesłów na -ł

	1.
	będę czytał, czytała
	będziemy czytali, czytały

	2.
	będziesz czytał, czytała
	będziecie czytali, czytały

	3.
	będzie czytał, czytała, czytało
	będą czytali, czytały


	Czasowniki dokonane (czytać)

	 -
	cz. przeszły
	cz. teraźniejszy
	cz. przyszły

	1.
	czytałem, czytałam
	czytam
	będę czytał, czytała

	2.
	czytałeś, czytałaś
	czytasz
	będziesz czytał, czytała

	3.
	czytał, czytała, czytało
	czyta
	będzie czytał, czytała, czytało

	1.
	czytaliśmy, czytałyśmy
	czytamy
	będziemy czytali, czytały

	2.
	czytaliście, czytałyście
	czytacie
	będziecie czytali, czytały

	3.
	czytali, czytały
	czytają
	będą czytali, czytały


	Czasowniki niedokonane (przeczytać)

	 -
	cz. przeszły
	cz. teraźniejszy
	cz. przyszły

	1.
	przeczytałem, przeczytałam
	przeczytam

	2.
	przeczytałeś, przeczytałaś
	przeczytasz

	3.
	przeczytał, przeczytała, przeczytało
	przeczyta

	1.
	przeczytaliśmy, przeczytałyśmy
	przeczytamy

	2.
	przeczytaliście, przeczytałyście
	przeczytacie

	3.
	przeczytali, przeczytały
	przeczytają


	Czasowniki niedokonane - iść

	 -
	cz. przeszły
	cz. teraźniejszy
	cz. przyszły

	1.
	szedłem, szłam
	idę
	będę szedł, szła

	2.
	szedłeś, szłaś
	idziesz
	będziesz szedł, szła


	Czasowniki niedokonane - chodzić

	 -
	cz. przeszły
	cz. teraźniejszy
	cz. przyszły

	1.
	chodziłem, chodziłam
	chodzę
	będę chodził, chodziła

	2.
	chodziłam, chodziłaś
	chodzisz
	będziesz chodził, chodziła


	Czasowniki niedokonane - jechać

	 -
	cz. przeszły
	cz. teraźniejszy
	cz. przyszły

	1.
	jechałem, jechałam
	jadę
	będę jechał, jechała

	2.
	jechałeś, jechałaś
	jedziesz
	będziesz jechał, jechała


	Czasowniki niedokonane - jeździć

	 -
	cz. przeszły
	cz. teraźniejszy
	cz. przyszły

	1.
	jeździłem, jeździłam
	jeżdżę
	będę jeździł, jeździła

	2.
	jeździłeś, jeździłaś
	jeździsz
	będziesz jeździł, jeździła


	Czasowniki niedokonane – pójść, przyjść, wyjść, odejść

	 -
	cz. przeszły
	cz. teraźniejszy
	cz. przyszły

	1.
	czytałem, czytałam
	pójdę

	2.
	czytałeś, czytałaś
	pójdziesz


	Czasowniki niedokonane – pojechać, przyjechać, wyjechać

	 -
	cz. przeszły
	cz. teraźniejszy
	cz. przyszły

	1.
	czytałem, czytałam
	pojadę

	2.
	czytałeś, czytałaś
	pojedziesz


